
 به عنوان اولين سوال، خاطرات و آنچه 
را كه در ذهن، در مورد تصميم گيری و زمينه 
های شكل گيری و راه اندازی بورس كالا به 
ويژه بورس فل�زات در كش�ور داريد، بيان 
فرماييد و اينكه چگونه به قانون برنامه سوم 
رفت و يک ماده قانونی شد و حتی به عنوان 
يكی از مواد قانون بودجه سال 79 كل كشور 

به تصويب رسيد؟
ابتدا لازم می دانم انتشار نشريه )) بورس كالا (( را 
به شما و همكارانتان تبريك بگويم و اميدوارم كه به 
يكی از نشريات تخصصی خوب كشور تبديل شود تا 
كارشناسان و صاحب نظران اين بخش بتوانند از آن 
استفاده كنند. در ارتباط با بورس فلزات كه در دوره 
ما تاسيس ش��د ) اگر چه ياداش��ت های آن زمان را 
نتوانستم مرور كنم اما بر اساس آنچه در ذهن دارم 
مطالبی را توضيح می دهم ( در سال 77 ما در بخش 
فلزات با يك افت ش��ديد قيمت ها - ه��م در داخل 
كشور و هم در سطح جهانی - روبرو شديم، به طوری 
كه در مقاطعی از س��ال 77 واقعا فروش محصولات 
كارخانجات فولادی، اصلا برايشان مقدور نبود. يادم 
هست در آن زمان ذوب آهن سطح وسيعی از زمين 
های خودش را تبديل به انبار محصولاتی كرده بود 
كه توليد كرده بود و خريداری نداشت. زيرا از يك سو 
به دليل افت شديد قيمت در بازار بين المللی، واردات 
زيادی انجام گرفته بود و از سوی ديگر به دليل كاهش 
قيمت نفت، فعاليتهای اقتصادی در كشور كم شده 

بود. دولت نيز قيمت گذاری برای فولاد انجام داده بود 
و كارخانه های توليد كننده بايد بر اساس آن قيمت 
محصولات خود را به ب��ازار عرضه می كردند و اجازه 
اينكه با قيمت كمتری عرضه كنند، وجود نداشت 
يعنی اگر چني��ن كاری انجام می گرف��ت، بايد در 
مقابل دستگاههای نظارتی پاسخگو می بودند. البته 
به طور طبيعی بايد پيشنهادهای را به مراجع رسمی 
می برديم تا آنها كاهش قيمت را تصويب كنند. ولی 
واقعا كاهش قيمت ديگر مق��دور نبود مثلا قيمت 
صادرات ش��مش فولادی در آن زمان به حدود 132 
دلار در هر تن كاهش يافت؛ يعنی تا اين حد قيمت 
ها پايين آمده بود. به اين دليل اتفاقی كه افتاد و بايد 
می افتاد، اين بود كه واردات به سرعت ممنوع شد و 
بازرگانان برای واردات بايد از وزارت صنايع و معادن 
مجوز می گرفتند. ي��ك روز در آم��ار مراجعين به 
معاونت های مختلف - كه هر روز برای من فرستاده 
می شد كه چه تعداد افراد مراجعه كردند و از ميزان 
مراجعين متوجه می شدم كه در يكی از معاونت ها 
يا اداره كل افزايش يا كاهش مراجعين به دليل مشكل 
يا مسئله خاصی به وجود آمده است - ديدم معاونت 
اقتصادی وزارتخانه به طور چشمگيری شاهد افزايش 
مراجعين بوده كه مهم ترين دلي��ل آن تلاش برای 
اخذ مجوز واردات بود. همچنين حراست وزارتخانه 
به من گزارش داد برخی از كسانی كه مجوز واردات 
می گيرند، بلافاصله اين مجوز ها را به قيمت هايی در 
خارج از وزارتخانه به ديگران می فروشند. يك رانت از 

اين طريق ايجاد شده بود صرفا به دليل اينكه قيمت 
ها پايين آمده بود و ما مجبور شده بوديم كه واردات 
را كنترل كنيم. در آن زمان ه��م هنوز واردات طبق 
قانون برنامه به صورت تعرفه ای آزاد نشده بود. اتفاق 
ديگری كه در آن زمان افتاد اين بود كه به طور طبيعی 
در يك دوره ای قيمت های فلزات در دنيا افزايش پيدا 
كرد و نتيجه اين افزايش قيمت فلزات در دنيا اين شد 
كه آن قيمتی كه برای فلزات تعيين شده بود ) عمدتا 
هم توليد كنندگان آن شركتهای دولتی بودند اعم از 
فولاد، مس و آلومينيوم ( با قيمت بازار آزاد يك تفاوت 
قابل توجهی پيدا كرد. به همين دليل تعداد زيادی از 
كسانی كه به برخی مقامات كشور مراجعه می كردند، 
درخواست داش��تند كه مقداری آهن آلات خارج از 
نوبت و به قيمت دولتی در اختيارشان قرار گيرد. البته 
حجم آهن آلاتی كه ف��روش می رفت حجم بالايی 
بود و اين سفارش و درخواست ها حداكثر 10 درصد 
بيشتر نبود، ولی به هر حال كس��انی كه موفق   می 
شدند از كارخانه ها آهن آلات، يا مس و يا آلومينيوم 
خريداری كنند، آنرا در بازار آزاد با قيمت بسيار بالايی 

به فروش می رساندند.
 در واقع عده ای خاص فقط از اين رانت و 

درآمد باد آورده بهرمند می شدند؟
بله، در يك مقطع به دليل كنترل واردات و در 
مقطع ديگر به دليل بالا رفتن قيمت ها و اختلاف 
قيمت رسمی و بازار آزاد، رانت هايی در بازار ايجاد 
می ش��د كه عده ای از آن اس��تفاده می كردند. به 

خاطرات و موانع راه اندازي بورس فلزات تهران  به روايت وزير اسبق صنايع و معادن؛
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طوری كه در س��ال 78 به دلي��ل اختلاف قيمت 
بازار رسمی و بازار آزاد بيش از 3000 ميليارد ريال 
رانت به وجود آمد. اين رقم فقط مربوط به فولا بود 

و وضعيت در مس بدتر از فولاد بود.
 آمار دقيقی از رانت موجود در كل بازار 

فولاد، مس و آلومينيوم به ياد داريد؟
 الان حضور ذهن ن��دارم، چون قيمت های آن 
زمان را فرام��وش كرده ام فق��ط ميدانم كه مثلا 
خيلی از كارخانه ها به ش��ركت مس مراجعه می 
كردند و مس كاتد يا مفتول را با قيمت پايين می 
خريدند و فقط كافی بود كه چن��د چكش به آن 
بزنند و بعد به عنوان قراضه مس به قيمت تقريبا دو 
برابر آن چيزی كه از شركتهای دولتی خريد كرده 
بودند به كشورهای همسايه صادر می كردند. در 
بازار داخل شغلی ايجاد نمی شد. و كارخانه های 
واقعی داخلی هم با كمبود مواد اوليه روبرو بودند. 
هر كس��ی هم كه مدعی بود كارخانه دارد از اين 
امتياز اس��تفاده می كرد و راهی برای كنترل آنها 

وجود نداشت.
  با اين اوص�اف، می توان گفت بخش�ی 
از موافقت ه�ای اصولی ك�ه در آن زمان برای 
احداث كارخانه ها ی پايين دستی صادر می 
شد، عملا به اميد برخورداری از همين سهميه 

ها بود كه بتوانند از اين رانت بهرمند شوند.
برخی از كارخان��ه هايی كه ايجاد می ش��د با 
همين توجيه ب��ود، ببينيد ما در مقاط��ع بعد از 
انقلاب، رانت های بسياری در جامعه داشتيم كه 
يكی از مهم ترين رانت ها ارز 7 تومانی بود. يعنی 
اينكه وقتی دلار 7 تومانی به كس��ی برای احداث 
كارخانه می داديم. اين ش��خص بخشی از دلارها 
را در بازار آزاد به قيمت 140 تومان به فروش می 
رساند و بخش ديگر را تبديل به كارخانه می كرد. 
اين يك رانت بزرگی بود، لذا همه تلاش می كردند 

كه از اين ارز استفاده كنند.
برخی ديگ��ر از رانت هايی كه وجود داش��ت، 
رانت مواد اوليه ای بود كه به كارخانه ها می دادند، 
فقط هم مختص فلزات نبود. در موارد ديگر چون 
فرش ماشينی، آرد برای كارخانه های ماكارونی، 
مواد پتروش��يمی و ... نيز وجود داشت ) كه هنوز 
هم پتروشيمی ادامه دارد (. دسترسی به اين مواد 
اوليه در واقع به انگي��زه توليد نبود بلكه چون اين 
رانت وجود داش��ت، هر كس��ی كه واحد توليدی 
ايجاد می كرد می توانست از اين سهميه برخوردار 
شود، خب يك دفعه هجوم برده می شد به سمت 
اينكه اين واحدها را ايجاد بكنند. ) البته به معنی 
اين نيست كه هر كس��ی كه توليدی ايجاد كرده، 
به دنبال ران��ت بوده، بلكه عده زي��ادی هم توليد 
كننده واقعی بودند و فكر می كردند می توانند در 
رشته ای كار كنند و آمدند كار كردند و شغل ايجاد 
كردند (. وزارت صنايع هم نمی توانست موافقت 
اصولی نده��د. اگ��ر موافقت اصولی ص��ادر نمی 
ش��د، خود همين موافقت اصولی تبديل به يك 
رانت می ش��د. يعنی يك فردی كه موفق می شد 
موافقت اصولی دريافت كند می توانست در خارج 

از وزارتخانه اين موافق��ت اصولی را به فرد ديگری 
بفروش��د كه به او موافقت اصول��ی نمی دادند. لذا 
وزارت صنايع در دولت آقای هاشمی به اين جمع 
بندی رسيد كه كلا موافقت اصولی را حذف بكند 
كه اين رانت به وجود نيايد و اعلام ش��د هر كسی 
كه مثلا م��ی خواهد كارخانه مفت��ول مس بزند، 
وزارتخانه تعهدی در قبال مواد اوليه او ندارد و می 
تواند حتی از خ��ارج وارد كند، او هم می پذيرفت. 
ولی بعد از احداث كارخانه، عملا او نيز مدعی می 
شد كه من هم س��هميه مواد اوليه می خواهم. در 
آلومينيوم هم تقريبا وضعيت به همين منوال بود. 
در كنار اين وضعيت، اصل 44 قانون اساسی وجود 
داش��ت كه در واقع ورود ابتدايی بخش خصوصی 
برای س��رمايه گذاری در اين صنايع كه صنايع را 
بزرگ و مادر محسوب می شدند، ممنوع كرده بود 
و فقط دولت بايد س��رمايه گذاری می كرد. دولت 
هم از زمان آقای هاش��می تقريبا هيچ بودجه ای 
را برای س��رمايه  گذاری در زمينه ف��ولاد، مس و 
آلومينيوم به شركتهای دولتی پرداخت نكرده بود. 
 اين اتفاق از اواخر دولت آقای هاشمی 

اتفاق افتاده است؟
تقريبا در دوره دوم رياس��ت جمه��وری آقای 
هاشمی سياست گذاشته شد كه توسعه فلزات بايد 
با تكيه بر منابع داخلی خود شركتها باشد. خب اين 
شركتها از يك طرف بايد محصولات خودشان را 
با قيمت پايين می فروختند و منابع درآمدی آن 
به صورت رانت به جيب ع��ده ای می رفت و عملا 

منابع لازم برای توسعه را در اختيار نداشتند.     
از طرفی هم به دليل اين كه سيس��تم دولتی 
و كنترل ش��ده بود ل��ذا مردم حتما آهن��ی را كه 
می خواستند بخرند بايد از بازار آزاد تهيه می كردند. 
در واقع آن كس��ی كه از كارخان��ه خريد می كرد 
خريدار عمده بود و خريدار كوچك نمی توانست 
از كارخانه خري��د بكند. اين اصلا ب��رای كارخانه 
امكان نداشت كه كسی كه چند شاخه تيرآهن می 

خواهد بخرد مستقيما به كارخانه مراجعه بكند.
 ضم�ن اين كه ب�ه دليل كمب�ود توليد 
نسبت به نياز ، بخش عمده ای از مصرف بايد 
از طري�ق واردات و به قيمت ه�ای جهانی و 

آزاد  تامين می شد.
 بله، اين اختلاف قيمت و ران��ت هم عمدتا به 
همين دليل ايجاد می شد. بنابراين از يك طرف 
منابعی كه كشور در اين سرمايه گذاری ها داشت، 
نصيب كارخانه هايی كه بايد توسعه داده می شدند 
،نمی ش��د. از طرفی هم مردم نفعی نمی بردند و 
ناچار بودند با قيمت بازار آزاد ني��از خود را تامين 
كنند. يك دغدغه ديگری كه جدا از اين مس��ائل 
من داشتم اين بود كه در چنين گلوگاه هايی كه به 
وجود می آمد، احتمال فساد بسيار زياد بود . يعنی 
اگر كسی می خواست با فساد مبارزه كند، قبل از 
اين كه به دنبال مصداق بگردد و ببينيد كه فلان 
فرد چقدر سوءاس��تفاده كرده، بايد به دنبال اين 
باشد كه زمينه هايی كه منجر به فساد می شود، 
چيس��ت و آن زمينه ها را از بين ببرد و اين هم از 

سياست های اصولی ما برای مبارزه با فساد بود كه 
ما بايد گلوگاه هايی كه منجر به فساد می شود را 
برطرف كنيم. خوشبختانه در اين زمينه در دوره 
وزارت صنايع و مع��ادن اينجانب توفيقات زيادی 
حاصل شد و خيلی از گلوگاههايی را كه منجر به 
فساد می شد، برطرف كرديم. بر همين اساس در 
سال 78 برای اولين بار با كمك دوستان مجلس در 
يك تبصره بودجه، وزارت معادن و فلزات موظف 

شد كه بورس فلزات را راه اندازی كند.
 يعن�ی اولين بار در قانون بودجه س�ال 

78 اين امر پيش بينی شد؟
در س��ال 78 در واقع برای بودجه سال 79 بود. 
برای اولين بار فكر می كنم اي��ن موضوع در آنجا 
آمد. در سال 79 چون اصلا موضوع بورس فلزات و 
بورس كالا در ايران موضوع شناخته شده ای نبود 
، بنده در سفری به انگليس  بورس فلزات لندن را از 
نزديك ديدم. و جرقه آن در ذهن من زده شد و فكر 
كردم بهترين راه، استفاده از يك بازار مدرن است 
كه همه چيز جای خودش قرار بگيرد ، قيمت به 
صورت شفاف تعيين شود، مصرف كننده تكليفش 
روشن باشد، توليد كننده تكليفش روشن باشد، 
وارد كننده تكليفش روش��ن باشد و همه كسانی 
كه ذی نفع هستند تكليفشان روش��ن باشد. در 
چنين بازاری ديگر هيچ زمينه فساد و رانتی وجود 
ندارد. بر همين اساس يك گروهی كه در آن زمان 
فكر می كنم آقای دكتر كاشان و برخی دوستان 
ديگر بودند، مامور ش��دند يك مطالعه ای بر روی 
بورس های فلزات در دنيا انج��ام بدهند و در واقع 
ساز و كار اوليه بورس را برای ما تهيه بكنند. بخشی 
از مطالعه را آقای دكتر كاش��ان انجام دادند و بعد 

آقای صادقی اين مسئوليت را بر عهده گرفت.
  در آن گ�روه اول آق�ای مظاه�ری هم 

حضور داشتند؟
بله، آقای كاش��ان مس��وول طرح بودند، آقای 

مظاهری هم به ايشان كمك می كردند.
 چ�را مس�ئول اي�ن ط�رح را تغيي�ر 
داديد؟ م�ی گفتند كه اين گ�روه روند اجرا 
را قدری كند پي�ش برده و ب�ه همين دليل 
شما تش�خيص داديد برای تسريع در روند 
اجرايی اين پروژه مهم ملی، بايد تغييراتی 
انجام شود .چرا ابتدا اين طرح كند پيش می 

رفت؟ مشكل از كجا بود؟ 
به هر حال در مطالعات اوليه چون اينها بايد می 
رفتند بر روی بورس های دنيا كار می كردند، تيم 
هم از داخل وزارتخانه نبود، ي��ك تيمی از بيرون 
بود، من احساس می كردم در داخل هم يكسری 
مقاومت هايی هست برای اين كه با اين تيم خيلی 
همكاری نكنند. قانون هم يك قانون يكساله بود، 
در واقع ي��ك تكليف بودجه يكس��اله بود. خيلی 
اطمينان بخش نبود. البته در س��ال 78 وقتی كه 
برنامه نوشته می شد، ماده 95 قانون برنامه را هم 
همزمان به مجلس برديم ك��ه تبديل به يك كار 
دائمی ش��ود. مجلس هم خيلی كمك كرد. البته 
نمايندگان مجلس گفتند حالا چرا فقط فلزات؟ 

هر وقت بخواهيم 
يک رانتی را حذف 

بكنيم، كسانی 
كه اين رانت به 

جيبشان سرازير 
می شد، مقاومت و 
مخالفت می كنند.  

ده ها نمونه  من 
در وزارت صنايع 
و معادن دارم كه 
هرگاه خواستيم 
گلوگاه رانت را  
 از بين ببريم   با 

افرادی روبرو شديم 
كه مقابله    می كردند 
كه آن كار نشود و اگر 

بشود ممكن    است 
چه  اتفاقات

  منفی رخ بدهد
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بگوييم همه كالاها .ما هم استقبال كرديم و گفتيم 
حالا دنبال فلزات هس��تيم و كالاهای ديگر را هم 
اگر دستگاه ها مايل باش��ند می توانند راه اندازی 
بكنند .بعد از تصويب قانون برنامه سوم بود كه آقای 
مهندس صادقی مسوول طرح شد و در واقع وقت 
جدی را برای اين كار گذاشتند. آقای دكتر نواب 
هم معاونت اقتصادی وزارتخانه مسوول پيگيری 
شدند و روند كار سريع تر شد و مطالعات قبلی هم 
در اختيار آنها قرار گرفت . يك مقدار هم در شورای 
بورس، گمان نمی كردند كه ما خيلی جدی برای 

تاسيس بورس باشيم .
 يعنی راه اندازی بورس فلزات را خيلی 

جدی نمی گرفتند ؟ 
بله واقعا فكر نمی كردند ما اينطور جدی باشيم 
و مقاوم بايس��تيم . درابت��دای كار آيين نامه های 
متعددی نياز داشت كه ما هيچكدام از اين آيين 
نامه ها را نداشتيم. نه درباره نحوه خريد و فروش 
در داخل بورس ، نه درباره   فروش های س��لف و 
انواع و اقسام تس��ويه های مالی و غيره. در بعضی 
موارد بحث های شرعی وجود داشت كه دوستان 
مدت ها با فقهای شورای نگهبان و بعضی علمای 
ديگر جلس��ه گذاش��تند كه در واقع راهكارهای 
شرعی را هم پيدا بكنند  تا مشكلی از بابت مسائل 
شرعی در معاملات به وجود نيايد ، به هر حال كار 

جديدی بود.
  به ياد دارم در آن زمان حتی بودجه ای 
هم برای اين موضوع تخصيص داده نش�ده 

بود و مشكل بودجه داشت؟ 
بله، هيچگونه اعتباری وجود نداشت. از بودجه 
ش��ركتها می خواستيم اس��تفاده كنيم، مشكل 

داشتيم. وزارتخانه هم بودجه ای نداشت.
  برای حل اين مش�كل هم س�اختمان 
سازمان توسعه و نوسازی صنايع و معادن در 

اختيار بورس فلزات قرار گرفت؟ 
بله ،يك ساختمان وجود داشت كه متعلق به 
شركت س��هامی كل بود كه داده بوديم به توسعه 
معادن و اين ساختمان را در قدم اول گرفتيم كه 
در اختيار آقايان باش��د.يك وامی آقای صادقی از 

جايی تهيه كردند. حتی در مقطعی دستور دادم 
از شركتها وامی به بورس فلزات تخصيص بدهند  
با اين فرض ك��ه در آينده بازپرداخ��ت آن انجام 
می شود.البته اينها در مقابل مشكل اصلی و موانع 

پيش رو به نظرم چيز خاصی نبود.
  موانع و مشكل اصلی چه بود؟ 

نه اينكه يك گروه متشكل بود كه بخواهد با آن 
مخالفت بكند.

           به صورت پراكنده سنگ اندازی می شد؟
 بله در بعضی مواقع احساس می كردی كار آنگونه 
كه بايد سرعت داشته باشد، سرعت ندارد. هر كسی 
با يك ذهنيتی مشكل ايجاد می كرد. مثلا در وزارت 
بازرگانی، دوستان سالها با روش های سنتی قيمت ها 
را كنترل می كردند. فكرمی كردن��د كه اگر بورس 
راه اندازی شود، ديگر آن كنترل های  وزارت بازرگانی 
روی فلزات به صورت كامل از بي��ن خواهد رفت يا 
تعزيرات حكومتی روی اين فلزات حساسيت داشت  
و همواره اين كارخانه ها در تعزيرات حكومتی پرونده 
داشتند و نوعا پرونده های سنگين تعزيرات حكومتی 
متعلق به مدي��ران آنها بود. آن دوس��تان هم به نوع 
ديگری احساس می كردند، كه اين مسائل از كنترل 
آنها خارج می شود. لذا يك سری دستگاه های دولتی 
بودند كه نقش كنترلی داشتند، و يك نوع مقاومت 
ايجاد می كردند. يك مقاومت هم توس��ط كسانی 
ايجاد می ش��د كه از رانت چند صد ميليارد تومانی 
بهره می بردند. ما بايد بدانيم كه هر وقت بخواهيم يك 
رانتی را حذف بكنيم، كسانی كه اين رانت به جيبشان 
سرازير می شد، مقاومت و مخالفت می كنند. معمولا 
هم با چهره دلسوز ظاهر می شوند و خود را خيرخواه 
جلوه می دهند كه اين كار به نفع كشور نيست. ده ها 
نمونه من در وزارت صنايع و مع��ادن دارم كه هرگاه 
خواستيم گلوگاه رانت را از بين ببريم با افرادی روبرو 
ش��ديم كه مقابله    می كردند كه آن كار نشود و اگر 

بشود ممكن است چه اتفاقات منفی رخ بدهد.
 البته يادم هس�ت آقای شريعتمدار در 
آن زمان در وزارت بازرگانی از يک ذهنيت 
مثبت و خوبی در حوزه توليد برخوردار شده 
بود و نگاه وزارت بازرگانی تا حدودی تغيير 

كرده بود و حت�ی به خاطر دارم در مراس�م 
افتتاحي�ه خيلی خوب حضور پي�دا كردند 
و حماي�ت خوبی كردن�د. يعنی ش�ايد اگر 
حمايت وزارت بازرگانی نبود با يک مشكل 

جدی روبرو می شديد؟
اگر حمايت شخص آقای شريعتمدار و معاون 
ايش��ان كه فكر می كنم آقای سينكی بود، وجود 
نداشت ما خيلی مشكل داشتيم، نه اين كه بگويم 
اين كار را نم��ی كرديم، چون مصم��م بوديم كه 
اين كار را انجام بدهي��م و فكر می كنم كه يكی از 
كارهای مهم آن دوره بوده است كه حتما در تاريخ 

ايران ان شاءا... ماندگار خواهد بود.
  واقعا يک گام جدی در زمينه اصلاحات 

اقتصادی بود.
 بل��ه، يكی از بهتري��ن نمونه ه��ای اصلاحات 
اقتصادی بود و در واقع يك بازار مدرن و جديد به 
سيستم وارد شد، در زمينه تامين منابع هم خيلی 
كمك كرد با اين قيمت هايی كه امروز در اختيار 
ش��ركت ها قرار می گيرد واقعا فك��ر می كنم كه 
شركت ها به راحتی قادر هستند ظرفيت خودشان 
را چند برابر بكنند. اينها پول های كمی نيست كه 
با راه ان��دازی بورس فلزات، نصيب آنها می ش��ود 
و اگر اين تصميم گيری آن زمان نش��ده بود، من 
مطمئن هستم كه ديگر به اين زودی ها اين اتفاق 
نمی افتاد. من در مورد برخی تصميم گيری هايی 
كه در آن زمان انجام گرفته، مطمئن هس��تم كه 
اگر صورت نمی گرفت، ديگر آن تصميم ها به اين 

زودی ها گرفته نمی شد.
 به تعبير بهتر اينكه اگر اين تصميم در 
آن زمان اجرا نمی ش�د، معلوم نبود در اين 
دولت اجرا می شد يا نه، چون الان تصميمات 
خوبی در زمينه پتروشيمی و سيمان وجود 

دارد ولی شهامت اجرای آن وجود ندارد؟ 
بله، برای نمونه سيمان را ذكر می كنم. ببينيد 
بحث ورود س��يمان به ب��ورس فل��زات را من در 
روزهای آخرنهايی كردم آقاي��ان بعد از ما جلوی 
اجرای اين تصميم را گرفتن��د و آن را برگردانند، 

 يكي از  هشدارهايی  
كه بايد به مديران 
بورس كالای ايران 
داده شود؛  بورس 
فلزاتی كه موفق 
بوده و توانسته جای 
خود را  به عنوان يک 
بازار خوب سرمايه 
در كشور پيدا كند و  
مبادلات به راحتی 
انجام   گيرد

و قيمت  ها 
شفاف باشد  و

 توليد كننده و 
مصرف كننده
 منافع خود را
 داشته باشند،
 اين موفقيت نبايد
 در اثر مشكلات

 ناشی از ادغام  و 
 ورود كالاهای ديگر 
دچارشبهه و
 چالش شود
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الان 2 س��ال اس��ت كه در مورد س��يمان بحث 
می كنند و هر روز يك حرف جديدی را می گويند. 
خب هر تصميمی كه گرفته شود، تماما آثار مثبت 
ندارد، حتما عوارضی هم دارد. بالاخره بايد نكات 
مثبت و منفی را كنار هم بگذارند، اگر بورس فلزات 
ايجاد نش��ده بود،  مطمئن باش��يد وضعيت برای 

بردن فلزات به بورس، از پتروشيمی سخت تر بود.
 روند فعاليت بورس فلزات را به طور كلي 

چطور ارزيابی می كنيد ؟
ببينيد ما اوايل كار آيين نام��ه هايی كه برای 
آنجا نوشتيم، چه آن چيزی كه در شورای بورس 
تصويب كردند ) البت��ه تقريبا آيي��ن نامه هايی 
كه دوس��تان ما تهيه می كردند، آنها تصويب می 
كردند و فقط با قوانين تطبيق می دادند (. خب اين 
آيين نامه ها اولين آيين نامه هايی بودكه در حوزه 
بورس كالايی در ايران نوشته شد. حتما بخشی از 
اين آيين نامه ها نياز به اصلاحات داش��ت يا يك 
جاهايی را ما بايد دقيقا می ديديم كه نديده بوديم، 
نكته ديگر اينكه برخی از ش��ركت هايی كه بايد 
كالاهايش��ان را در بورس عرضه می كردند، اوايل 
مقاومت می كردند و تمام كالاها را به بورس نمی 
آوردند . چون قيمت در بورس تعيين می شد لذا 
برای آنها راحت تر بود كه نوع ديگری عمل بكنند. 
به همين دليل من گاهی اوقات جلسات متعددی 
با ش��ركت های فولادی، مس و آلومينيوم داشتم 
و آنها را مكلف كرده بودم كه فقط كالاهايشان را 
در ب��ورس عرضه كنند، گاهی اوق��ات تهديد هم 
می كردم كه اگر غير از اين باشد تعزيرات حكومتی 
را در جريان قرار خواهم داد. خب از آن طرف يك 
طيف وسيعی از آهن فروشان و واحدهای توليدی 
بودند كه روش��های ديگری برای تامين كالاهای 
مورد نظرشان داش��تند و يك دفعه روش تغيير 
كرده بود و بايد به بورس می آمدند و از طريق بورس 
خريد می كردند. اوايل اين مش��كلات يك مقدار 
بيشتر نمود داشت من فكر می كنم با تدبيری كه 
مديران كردند در هيچ مقطعی در ارتباط با اصل 
اين كه اين كار، كار بسيار مفيدی بود، ترديدی به 
وجود نيامد. بلكه جلسات متعددی برگزار می شد 

كه اين نواقص را به نحوی برطرف كنند. الان هم 
اگر اشكالاتی هست بايد آنها برطرف شود و نبايد 
اصل اين كار خدشه دار شود. به همين دليل روند 
تكاملی بورس خيلی خوب پيش رفت. در مقطعی 
دوستان حتی به ما پيشنهاد دادند كه الان زمانی 
اس��ت كه بورس فلزات را از حالت ملی به بورس 
منطقه ای تبديل كنيم، بورس فلزات اين توانايی 
و پتانس��يل را ه��م دارد كه به ب��ورس منطقه ای 
تبديل شود. چون مهمترين توليدكننده فلزات در 
منطقه، ايران است و در واقع می تواند در منطقه 
يك شاخص مهم برای قيمت باشد .به دنبال اين 
بورس ،بورس های كالايی ديگر نيز در ايران ايجاد 
شد و يا مثل بورس نفت كه قرار شد راه بيفتد ولی 

متاسفانه كلی طول كشيده است. 
 گوي�ا قرار اس�ت با يكی ش�دن بورس 
كالايی، محصولات پتروشيمی هم در همين 

بورس عرضه شود؟ 
در واقع محل عرضه محصولات پتروشيمی در 

بورس فلزات است .
 البته با توجه به تاسيس شركت بورس 
كالای ايران، ديگ�ر بورس فلزات به تنهايی 
وجود ندارد و منظور شما حتما همان بورس 

كالا است؟ 
بله ولی واقعا بورس فلزات نبايد ادغام می ش��د 
و تغيي��ر نام م��ی داد، علت آن هم اين اس��ت كه 
نام بورس فل��زات در تمام دنيا وج��ود دارد. مثلا 
مهمترين بورس كالايی انگلي��س، بورس فلزات 
لندن است، اين طور نيست كه انگليس برای بقيه 
كالاها بورس ندارد اصولا حج��م مبادلات بورس 
فلزات قابل مقايس��ه با ديگ��ر بورس های كالايی 
نيست و به همين دليل بورس فلزات لندن، بورس 
فلزات نيويورك و بورس فلزات كشورهای ديگری 
كه در اين زمينه ورود پيدا ك��رده اند را می توانيم 
نام ببريم. لذا اگر نام ب��ورس فلزات، باقی می ماند 
شايد می توانست در آينده عضوی از جامعه بورس 
های معتبر در دنيا باشد و در واقع به همين دليل 
ديگران انگيزه پيدا می كردند كه بيايند در بورس 
فلزات تهران كالاهای خود را عرضه بكنند. به هر 

حال اين تصميمی است كه گرفته شده است.
 می دانيد كه بورس كشاورزی با مشكل 
ش�ديد پراكندگی فعالان و توليدكنندگان 
روبرو اس�ت و آن س�اماندهی ك�ه در بازار 
فلزات وج�ود دارد ) حت�ی در ب�ازار خرده 
فروشی كه تعاونی ها و اتحاديه های قديمی 
و فعالی دارند ( در بازار محصولات كشاورزی 
وجود ندارد و لذا خيلی از انرژی بورس كالا 
در آين�ده صرف حل مش�كلات بخش بازار 

محصولات كشاورزی خواهد شد.
بله، اين از همان هش��دارهايی است كه بايد به 
مديران ش��ركت بورس كالای ايران داده شود كه 
بورس فلزاتی كه موفق بوده و توانسته جای خود 
را در يك مقطع زمانی بسيار كوتاه به عنوان يك 
بازار خوب سرمايه در كشور پيدا كند كه مبادلات 
به راحتی انجام بگيرد، قيمت ها ش��فاف باش��د ، 
توليد كننده و مصرف كننده منافع خود را داشته 
باشند، اين موفقيت نبايد در اثر مشكلات ناشی از 
ورود كالاهای ديگر دچار چالش ش��ود. اكنون در 
ايران و حتی در تهران خيل��ی از بورس ها به طور 
غير رسمی وجود دارد و دليلی ندارد با يك بورسی 
كه به طور رس��می و مدرن و بر اساس چارچوب 
معينی اداره می شود، ادغام شود. مثلا شما فرض 
كنيد در يافت آباد، بورس مبلمان است يعنی در 
اين مكان تمام توليدكنندگان مبل، كالايشان را 
عرضه می كنند. حالا به شكل يك بازار سنتی ولی 
كاملا رقابتی است و خودشان می دانند اگر قيمت 
غير واقعی بدهند ،كس��ی خريدار نيست و سريع 
می تواند از ي��ك مغازه ديگر خري��د كند.ممكن 
اس��ت در ارتباط با خيلی از كالاه��ا همان روش 
سنتی بهتر باشد و ديگر دليلی ندارد كه ما آن كالا 
را حتما بياوريم در يك بورس مدرن عرضه كنيم. 
به هر حال آن چيزی كه الان دغدغه من است به 
عنوان يك كارشناسی كه از بيرون به موضوع نگاه 
می كنم، اين است كه ورود اين كالاها منجر به اين 
نشود كه اين بورس جا افتاده و موفق تبديل شود 
به يك موضوعی كه روی اصل آن ممكن است در 

جاهايی شبهه ايجاد شود.

برخی از شركت ها 
كه بايد كالاهايشان 

را در بورس عرضه 
می كردند، اوايل 

مقاومت می كردند 
و تمام كالاها را به 

بورس نمی آوردند . 
چون قيمت در بورس 

تعيين می شد لذا 
برای آنها راحت تر 
بود كه نوع ديگری 
عمل بكنند. لذا    

جلساتي با شركت ها 
داشتم و آنها را 

مكلف كرده بودم 
كه فقط كالاهايشان 

را در بورس عرضه 
كنند، حتي  تهديد 

هم می كردم كه 
اگر غير از اين باشد 

تعزيرات حكومتی را 
در جريان
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